
��

і	бялелі	вялікія	камяні.	�эта	ж	якая	бяда	чакала	хлопца,	калі	б	
не	 ўратаваў	 сабака�	 �астаў	 хлопец	 акраец хлеба,	 падзяліў	 яго	
папалам	—	сабаку	і	сабе.	

—	�аруй,	што	я	праганяў	цябе,	хлеба	пашкадаваў.	
А	 потым	 прывёў	 сабаку	 ў	 свой	 двор	 і	 да	 самай	 яго	 смерці	

карміў	і	даглядаў.
Вось	 такая	 гісторыя.	 Засталося	 толькі	 дадаць,	 што	 гэтым	

хлопчыкам	быў	мой	дзед	(Паводле В� «омÍанкі)�

¡а  ÜÇоÀа  сÏыÈÛ  і  ÏыÌу  ма�ÈÂннÜ  аÁносіÓÓа  ÏÚÇсÏ   ¤наÆÁзіÓÂ  �  ÏÚÇсÓÂ 
ÁзÂÜсÈовы
 уÃыÏыÜ � ÌÂраносным значÚнні. ¼ÇіÜ ÜÕчÚ сроÁÇі сÏыÈісÏычнаÆ 
выразнасÓі �ÃываÛÓÓа а�Ïарам ÏÚÇсÏу  
 §арысÏаÛчысÜ ÌамÜÏÇаÆ
 сÓісÈа ÌÂраÇаÃыÓÂ часÏÇу ÏÚÇсÏу Ìра ÏоÂ
 ÜÇ 

са баÇа засÓÜроÀ ÒÈоÌчыÇа аÁ нÂбÜсÌÂÇі. 

§ 31. Склон назоўнікаў. Асновы назоўнікаў

 190. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ.

Калі	слова	ўжываецца	ў	пачатковай	форме	—	у	назоўным	скло­
не	адзіночнага	ліку,	—	яно	толькі	называе	прадмет,	з’яву	прыро­
ды,	расліну	ці	жывёлу.	Але	паміж	людзьмі,	прадметамі,	 з’явамі	
прыроды,	раслінным	і	жывёльным	светам	існуюць	разнастайныя	
і	 складаныя	 адносіны:	 прасторавыя,	 часавыя,	 умовы,	 мэты	 ці	
прычыны.	Паглядзіце	навокал,	звярніце	ўвагу	на	прадметы,	якія	
знаходзяцца	 вакол	 вас:	 сцяна,	 парта,	 стол,	 падручнік,	 сшытак	
і	інш.	Называючы	іх,	мы	толькі	даём	ім	імёны,	а	ў	якіх	адносінах	
яны	знаходзяцца	адно	 з	 адным,	нам	не	 зразумела.	 �	 толькі	 з	 да­
памогай	 розных	 склонавых	 форм,	 якія	 звязваюць	 словы,	 мы	
можам	устанавіць	 іх	узаемазалежнасць:	У класе стаяць парты. 
За партамі сядзяць вучні.	�раматыка	ўстанавіла	правілы	сувязі	
слоў	і	арганізавала	словы	ў	сказах.	�эта	сувязь	выражаецца	пры	
дапамозе	змянення	слоў	па	склонах	(Паводле В� �вановай).

¼ÇоÂ значÚннÂ выраÃаÂÓÓа � сÈовÂ
 ÇаÈі Üно �ÃываÂÓÓа � ÌачаÏÇоваÆ 
формÂ  ¤ ÁаÌамоÀаÆ ÜÇіÒ віÁа� сувÜзі сÈовы звÜзваÛÓÓа � сÇазаÒ  

¼Çі разÁзÂÈ мовазна�сÏва �сÏана�ÈіваÂ ÌравіÈы сувÜзі сÈо� у сÇазаÒ 
§оÈьÇі  сÇÈона�  у  бÂÈарусÇаÆ  мовÂ   ¼Ç  вызначыÓь  сÇÈон  назо�ніÇа  

ВызначÓÂ сÇÈон назо�ніÇа� у выÁзÂÈÂныÒ сÇазаÒ.
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 191. ®ÌіÕыÓÂ ÏÚÇсÏ
 уÃываÛчы назо�ніÇі � ÌаÏрÚбнаÆ формÂ. �базначÓÂ 
сÇÈон ÀÚÏыÒ назо�ніÇа�.

Пра	(Íалавек)	з	дрэннай	памяццю	кажуць:	t�а­
лава	 як	 рэшата|.	Рэшата	—	 гэта	 не	жывая	 істота,		
а	то	і	пакрыўдзіцца	б	магло.	

Складаецца	рэшата	з	(абадок)	і	сеткавага	(дно)�	Абадок	рабілі	
звычайна	з	ліпа	вай	ці	вязавай	(кара)� (Сетка)	плялі	з	лу	бянога	
(валакно)	або	конскага	воласу.	Праз	дробную	(сетка)	прасейвалі	
(мука)	—	на	хлеб,	на	аладкі.	�арэчы	і	загадкі:	tНовая	пасудзіна,	
а	ўся	ў	дзірках|,	tПад	ліпавым	(куст)	мяцеліцаф мяце|.

Сіта	і	ў	нашы	дні	бывае	белым	ад	(мука)�	Праўда,	цяпер	яго	
вы	гінаюць	не	з	кары,	а	робяць	з	(Êанера*),	дно	—	з	металічнай	
(сетка)	(Паводле М� Маляўкі)�

 °сÌомніÓÂ інÕыÜ фразÂаÈаÀізмы
 ÜÇіÜ ÒараÇÏарызуÛÓь ÌамÜÓь чаÈавÂÇа.
¼ÇіÜ заÀаÁÇі �ÇÈÛчаны � ÏÚÇсÏ  ®ÇÈаÁзіÓÂ сÈо�ніÇавы арÏыÇуÈ Áа сÈова�

аÁÀаÁÇі
 расÇры�Õы ÜÀо ÈÂÇсічнаÂ значÚннÂ.

192. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ¡аÆÓÂ Üму заÀаÈоваÇ.

¶шчэ	 грэчаскія	 вучоныя	 заўважылі,	 што	 назоўнікі	 маюць	
асноў	ную,	 прамую,	 форму	 і	 ўскосную.	 Ускосныя	 формы	 нібы	
адхіляюцца	ад	прамой.	Адсюль	вядомы	тэрмін	—	tскланенне|.	

Словы	ўжываюцца	ў	маўленні	ў	той	ці	іншай	форме	—	скла­
няюцца.	 ¤азоўÄы склон	—	 пачатковая	 форма	 для	 называн­
ня	 прадмета:	 дапамога, вясёлка.	 §одÄы —	 літаральна	 азначае	
tатры	маны	 ад	 нараджэння|,	 таму	 і	 родны	 (дом	 бацькі,	 ліст	 ад	
сына).	�аваÂьÄы —	ад	 слова	даць.	Найбольш	тыповае	 яго	 зна­
чэнне	—	 назва	 таго,	 каму	 нешта	 адрасуюць	 (дзякаваць	 сябру,	
падарыць	брату).	��ÄаваÂьÄы так	названы	таму,	што	аб’ект,	які	
абазначаны	 назоўнікам,	 з’яўляецца	 прычынай	 ці	 tвіной|,	што	
выклікала	само	дзеянне	 (чытаць кнігу, рабіць зарадку,	хварэць	
на	 грып).	©ворÄы	 звязаны	 з	 дзеясловам	 tствараць|,	 таму	што	
адно	з	асноўных	яго	значэнняў	выклікала	прылада,	што	стварае	
дзеянне	 (рэзаць	нажом,	 маляваць	алоўкам).	£есÄы	—	 указвае	

рỐÏата
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на	месца,	дзе	адбываюцца	падзеі	(ісці	па сцежцы,	падарожжа	па 
краіне)	(Паводле В� �вановай)�

¼Çі сÇÈон называÂÓÓа Ìрамым
 а ÜÇіÜ v усÇоснымі  �ÁÇуÈь ÌаÒоÁзÜÓь 
ÀÚÏыÜ ÏÚрміны 

	¤наÆÁзіÓÂ  сÜроÁ  ÌрывÂÁзÂныÒ  у  ÏÚÇсÓÂ  ÌрыÇÈаÁа�  сÈовазÈучÚнні
 
у буÁовÂ ÜÇіÒ выÜ�ÈÜÛÓÓа асабÈівасÓі бÂÈарусÇаÆ мовы.
 ПÂраÇаÃыÓÂ часÏÇу ÏÚÇсÏу
 у ÜÇоÆ ÁаÂÓÓа ÏÈумачÚннÂ назвам сÇÈона�. 

¡а Ìо�ніÓÂ  інфармаÓыÛ сÇÈонавымі ÌыÏаннÜмі.

Змяненне	назоўнікаў	па	склонах	называецца	скланен нем.	
У	 залежнасці	 ад	 канчаткаў	 у	 назоўным	 склоне	 адзіноч	нага	
ліку	 і	 роду	 большасць	 назоўнікаў	 размяр	коў	ваецца	 па	 трох	
тыпах	скланення:	1,	2 і	3-е скланенне.

193. ПрачыÏаÆÓÂ  сÒÂму
  расÇаÃыÓÂ  Ìра  ÏыÌы  сÇÈанÂннÜ  назо�ніÇа�. 
ПаÁбÜрыÓÂ з ÁаÌамоÀаÆ маÈÛнÇа� ÌрыÇÈаÁы назо�ніÇа� ÇоÃнаÀа сÇÈанÂннÜ. 
¤аÌіÕыÓÂ сÈовы
 абазначÓÂ ÇанчаÏÇі.

Тыпы скланення назоўнікаў

1­е	скланенне
ж.	р.	 �а
 �я

�­е	скланенне
м.	р.	 	 	;	н.	р.	 �о
 �е
 �а

�­е	скланенне
ж.	р.	 	 	

194. ПрачыÏаÆÓÂ вÂрÕ. ®фармуÈÛÆÓÂ ÜÀо асно�нуÛ ÁумÇу.

Беларус
�елы	ручнік	мой,	белы	абрус,	
Сам	я	няцёмны	душою.
¬то	ў	белым	свеце	я 	¶	—	беларус�сн

�удзьце	знаёмы	са	мною.
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�ружбу	цаню	і	гатовы	дружыць	
¶	ці	не	з	цэлым	сусветам.
Свету	адкрыты,	хачу	вольна	жыць,
�обрым	служыць	запаветам*.
                                    В� �уковіÍ�

¤наÆÁзіÓÂ  �  вÂрÕы  назо�ніÇі
  вызначÓÂ  іÒ  сÇÈон.  ВыÌіÕыÓÂ  назо�ніÇі 
� ÌачаÏÇоваÆ формÂ
 у ÁуÃÇаÒ абазначÓÂ сÇÈанÂннÂ.
 ¤наÆÁзіÓÂ � ÏÚÇсÓÂ сÈова
 ÕÏо маÂ значÚннÂ pнаÇаз
 ÁаÁзÂны Çім�нÂбуÁзь 

сваім ÌаÏомÇамq. ®ÇÈаÁзіÓÂ з ÀÚÏым сÈовам сÇаз
 у ÜÇім заÇÈÛчаÈасÜ б 
асно�наÜ ÁумÇа вÂрÕа.

 195. ­азÀÈÂÁзьÓÂ  маÈÛнаÇ.  ªа  ÜÇі  зычны  моÃа  заÇанчваÓÓа  аснова 
на зо�ніÇа   ¡а  ÜÇоÀа  сÇÈанÂннÜ  аÁносÜÓÓа  ÌрывÂÁзÂныÜ  назо�ніÇі  
¤аÌіÕыÓÂ  іÒ
  выÁзÂÈіÓÂ  аснову
  ÌаÁÇрÚсÈіÓÂ  ÈіÏары
  ÜÇіÜ  абазнача�
ÛÓь аÌоÕні  зычны  ÀуÇ  асновы. ПаÁбÜрыÓÂ  сваÂ ÌрыÇÈаÁы назо�ніÇа� 
��Àа сÇÈа нÂннÜ � аÁÌавÂÁнасÓі з ÏыÌам асновы.

Назоўнікі	з	асновай		 Назоўнікі	з	асновай
на	цвёрды	зычны:	 на	зацвярдзелы	зычны:
рыба, згода,  мяжа, груша,
спадÍына, дамова сястра, пушÍа

Назоўнікі	з	асновай	 Назоўнікі	з	асновай
на	мяккі	зычны:	 на	 �г�
 �Á�
 �Ì�:
цішыня, хваля, адвага, страха, рука,
сям<йа>, таполя сястрыÍка

196. ПрачыÏаÆÓÂ вÂрÕ. 

Твая Беларусь
Мяжуе	з	Польшчай,
Украінай,
Расіяй,	Латвіяй,	Літвой
Твой	родны	край,	твая
Айчына	—
Жыццё	тваё	і	гонар	твой.
�	ты	яе	запомні	імя,
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¶к	неба,	сонца і	зару.
Твая	зямля,	твая	Радзіма
Названа	светла	—	
Бе-ла-русь�
                       ´� Свірка�

®ÌіÕыÓÂ. �базначÓÂ сÇÈанÂннÂ выÁзÂÈÂныÒ назо�ніÇа�.
	ПаÁÇрÚсÈіÓÂ сÈовы з арфаÀрамаÆ �ПраваÌіс уÈасныÒ назо�ніÇа��.
ВывучыÓÂ вÂрÕ на ÌамÜÓь.

§ 32. Асаблівасці правапісу канчаткаў назоўнікаў  
1-га скланення (у давальным і месным склонах 

адзіночнага ліку)
197. ПрачыÏаÆÓÂ  і аÁÀаÁаÆÓÂ заÀаÁÇі. 

1.	�ез	голасу,	а	вые,	без	рук,	а	абрусы	сцеле.	�.	­якла,	цякла	
і	пад	шкло	лягла.	�.	Сядзіць	пані	ў	жупане*,	хто	жупан	здзірае,	
той	слёзы	пралівае.	�.	Сама	пані	ў	каморы,	а	яе	косы	на	двары.	
�.	Ні	рук,	ні	ног	не	мае,	а	яблыкі	страсае.	�.	Маленькага	росту,	
прыгожага	стану,	хто	яе	знае,	той	розум	мае.

¤аÌіÕыÓÂ  аÁÀаÁÇі.  ВыÁзÂÈіÓÂ  ÇанчаÏÇі  назо�ніÇа�.  �ÒараÇÏарызуÆÓÂ 
ас но ву ÇоÃнаÀа назо�ніÇа. 

ПрасÇÈанÜÆÓÂ � аÁзіночным ÈіÇу Ìа аÁным назо�ніÇу з асноваÆ ÇоÃнаÀа 
ÏыÌу. ° ÜÇіÒ сÇÈонаÒ назо�ніÇі маÛÓь аÁноÈьÇавыÜ ÇанчаÏÇі 

Склонавыя	канчаткі	назоўнікаў	1­га	скланення	залежаць	
ад	характару	асновы,	а	ў	давальным		і	месным	склонах	— ад	
на	ціску.

Апошнія	 зычныя	 асновы	 назоўнікаў	 1­га	 скланення	 ў	 да­	
вальным	 і	 месным	 склонах	 на	 �г�
 �Á�
 �Ì�	 чаргуюц	ца:	 г��з
  
Á��ц
 Ì��с:	 дарога — (па) дарозе, сцежÁа — (на) сцежцы, 
скруÌа* — (у) скрусе�
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